

Gulf Groundfish Advisory Committee Meeting (interim)

Conference call – March 23, 2020

Record of Discussion

Introductions and Welcome

The meeting was chaired by Mireille Chiasson, Director of Resource and Aboriginal Fisheries Management. The Chair welcomed everyone and noted that the purpose of the meeting was to discuss management measures for Gulf groundfish stocks, and to seek input on Total Allowable Catches (TACs) for 4RST Greenland halibut and 4RST Atlantic halibut for the 2020-21 management period.

A roundtable of introductions was completed. A list of Attendees is included in Annex 1.

Stock status updates

An update of the stock status indicators for 4RST Greenland halibut was finalized in February and concluded that the ecosystem conditions unfavorable to the stock did not improve in 2019 and that the previous scientific advice would remain appropriate. The committee was also informed that no new science was available for Atlantic halibut.

Action item: n/a

Update on process to develop a Precautionary approach framework for 4RST Greenland halibut

An update on work carried out by the working group developing a proposal for the precautionary approach (PA) for 4RST Greenland halibut was provided. Three meetings have been held since November during which topics such as management objectives, both an upper and target reference point and decision rules for catch adjustment have been discussed. Next steps will include additional meetings to finalize the proposal, consult and obtain industry buy-in; conduct a scientific peer review of the proposal and develop a decision memorandum for ministerial approval.

Action item: n/a

TAC recommendations

The Department reminded committee members that one year management decisions had been taken for 4RST Atlantic halibut and 4RST Greenland halibut for the 2019-20 season., a one year TAC decision will therefore be required for both stocks for the 2020-21 management period, and the chair asked committee members for their perspectives on these TACs. A summary of the perspectives for 4RST Atlantic halibut and 4RST Greenland halibut is outlined in Annex 2 and Annex 3, respectively.

The Department reminded committee members of the previous TAC decisions made for other groundfish stocks, which will be maintained for 2020-21 given this will be an interim year in the management plan for these stocks.

Action item: n/a

Other - Gulf Nova Scotia Fishermen's Coalition proposal

A proposal tabled by the *Gulf Nova Scotia Fishermen's Coalition* requesting that a change be made to the Gulf groundfish management cycle was presented to members of the advisory committee. Stakeholders were invited to provide their perspectives on the proposed change in writing to the Department by April 21. See Annex 4.

Action item: GGAC members to provide written response by April 21, 2020

Other - Rebuilding plan updates

Stakeholders were provided with a brief overview of the work undertaken to date on the development of rebuilding plans for Gulf groundfish stocks that are in the critical zone. DFO informed committee members that a working group would soon be formed to assist the Department in delivering on their commitments.

Action item: working group to be formed to assist the Department with developing rebuilding plans.

Réunion intérimaire du comité consultatif sur le poisson de fond du Golfe

Conférence téléphonique - 23 mars 2020

Compte rendu des discussions

Introductions et bienvenue

La réunion était présidée par Mme Mireille Chiasson, directrice par intérim de la gestion de la ressource et des pêches autochtones. La présidente a souhaité la bienvenue à tous et a noté que l'objectif de la réunion était de discuter des mesures de gestion des stocks de poissons de fond du Golfe et de solliciter les recommandations sur les totaux admissibles des captures (TAC) pour le flétan du Groenland 4RST et le flétan Atlantique 4RST pour la période de gestion 2020-21.

Un tour de table a été complété. Une liste des participants figure à l'annexe 1.

Mise à jour sur l'état des stocks

Une mise à jour des indicateurs de l'état du stock pour le flétan du Groenland 4RST complétée en février dernier conclu que les conditions écosystémiques défavorables au stock ne se sont pas améliorées en 2019, et que par conséquent, les conclusions présentées dans le dernier avis scientifique demeurent appropriées. Le comité a également été informé qu'aucun nouvel avis scientifique n'était disponible pour le flétan de l'Atlantique.

Mesures à prendre : n/a

Mise à jour sur le processus d'élaboration d'un cadre d'approche de précaution pour le flétan du Groenland 4RST

Une mise à jour des travaux du groupe de travail chargé d'élaborer une proposition d'approche de précaution (AP) pour le flétan du Groenland 4RST a été fournie. Trois réunions ont eu lieu depuis février au cours desquelles des sujets tels que les objectifs de gestion, les points de référence supérieurs et cibles et les règles de décision pour l'ajustement des captures ont été discutés. Les prochaines étapes comprendront des réunions supplémentaires pour finaliser la proposition, consulter et obtenir l'adhésion de l'industrie, effectuer un examen scientifique par les pairs de la proposition et élaborer un mémorandum de décision pour approbation ministérielle.

Mesures à prendre : n/a

Recommandations relatives aux TAC (annexe 2 et 3)

Le ministère a rappelé aux membres du comité que des décisions de gestion avaient été prises pour une année en ce qui concerne le flétan Atlantique 4RST et le flétan du Groenland 4RST pour la saison 2019-20. Une décision de TAC sur une année sera par conséquent nécessaire pour les deux stocks pour la période de gestion 2020-21; la présidente a demandé aux membres du comité de formuler leur recommandation sur ces TAC. Un sommaire des recommandations émises pour le flétan Atlantique 4RST et le flétan du Groenland 4RST est présenté à l'annexe 2 et à l'annexe 3 respectivement.

Mesures à prendre : n/a

Autres - Proposition de la Gulf Nova Scotia Fishermen's Coalition

Une proposition soumise par la *Gulf Nova Scotia Fishermen's Coalition* demandant qu'un changement soit apporté au cycle de gestion du poisson de fond du Golfe a été présentée aux membres du comité consultatif. Les parties prenantes ont été invitées à faire connaître leur point de vue sur le changement proposé par le biais d'une réponse écrite à soumettre avant le 21 avril. Vous référer à l'annexe 4.

Mesures à prendre : Les membres du CCPFG doivent fournir une réponse écrite avant le 21 avril 2020

Autres - Mise à jour sur le développement des plans de rétablissement

Un bref aperçu des travaux entrepris jusqu'à présent dans le cadre de l'élaboration de plans de rétablissement pour les stocks de poissons de fond du Golfe qui se trouvent dans la zone critique a été livré aux membres du comité. Le MPO a par ailleurs indiqué qu'un groupe de travail serait bientôt formé pour appuyer le ministère dans la livraison de ses engagements.

Mesures à prendre : un groupe de travail sera constitué pour appuyer le ministère dans le cadre de l'élaboration des plans de rétablissement.

Attendee's list March 23 2020 - Interim GGAC conference call

DFO / MPO	Attendees
Gulf Region	Mireille Chiasson Isabelle Frenette Daniel Lapierre Jenni McDermid Daniel Ricard Nicolas Rolland
Quebec Region	Steve Trottier Joanne Gauthier Claude Brassard Mathieu Desgagnés Hugo Bourdages
Newfoundland Region	Shelley Dwyer
Maritimes Region	Penny Doherty
National Capital Region	Leigh Edgar Lauren Bottke
Provinces	
New Brunswick	Monique Morin
Prince Edward Island	Dave MacEwen
Nova Scotia	Cyril Boudreau
Newfoundland and Labrador	Nicole Rowsell
Québec (MAPAQ)	Menimo Tonka
Gulf region industry / Industrie région du Golfe	
Maritimes Fishermen's Union	Louis Ferguson
PEIFA	Laura Ramsay Danny Arsenaault
PEI Groundfish Association	Not confirmed
PEI Trawlermen's Association	Frank Hennessey
GNS Bonafide Fishermen's Assoc.	Duane Boudreau
GNS Fishermen's Coalition	Leonard LeBlanc
Maritimes Fishermen's Union – local4	Brian Boudreau (Gordon Beaton)
Inverness South Fishermen's Assoc.	Jordan Macdougall
North of Smokey Fishermen's Association	Robert Courtney
Northern Cape Breton Fishing Vessel Association	Blair Pettipas
Midshore Independant Groundfish Vessel Operators (MIGVO)	Luc Haché
FRAPP	Eda Roussel
FRAPP	Jean Lanteigne
Atlantic Goundfish Council	Kris Vascotto
Northumberland Fishermen's Association	Ronald Heighton
Associations du Québec	

Annexe 1

Ass. des Capitaines propriétaires de la Gaspésie	Marcel Denis
Ass. des morutiers traditionnels de la Gaspésie	Marc Diotte
Ass. des pêcheurs de la MRC Pabok Inc.	Gilles Albert
Ass. des pêcheurs propriétaires des Îles (APPI)	Mario Desraspe
Regroup. des palangriers et pétoncliers uniques Madelinots (RPPUM)	Pierre Chévrier
Regroup. des pêcheurs professionnels de la Basse-Côte-Nord	Paul Nadeau
Regroup. des pêcheurs professionnels des Îles de la Madeleine (RPPIM)	Jocelyn Thériault
Regroup. des pêcheurs professionnels du nord de la Gaspésie (RPPNG)	Jean-René Boucher
Regroup. des pêcheurs professionnels du sud de la Gaspésie (RPPSG)	O'Neil Cloutier (non confirmé)
Associations from Newfoundland and Labrador	
Fish, Food & Allied Workers Union	Loomis Way Jason Spingle
Maritime's association	
4Vn Management Board	Amy McKinnon
4Vn Management Board	Ray Sherwood
Organisation non gouvernementale environnementale et autre	
Oceans North	Katie Schleit
Oceana Canada	Devan Archibald
Oceana Canada	Reba McIver
Conseil de conservation du Nouveau-Brunswick	Anne Fauré
Marine Stewardship Council	Guy-Pascal Weiner
Associations d'usines de transformations	
Association Québécoise de l'industrie de la pêche (AQUIP)	Dan Normand
PEI Seafood Producers Association	Not confirmed
NS Seafood Producers Association	Not confirmed
Association of Seafood Producers	Not confirmed
Représentants des premières nations	
Mi'kmaq Confederacy of PEI	Craig Knickle
Abegweit First Nation	Not confirmed
Lennox Island First Nation	Not confirmed
AGHAMM & GMRC	Emmanuel Sandt-Duguay
Eel River Bar First Nation	Not confirmed
Pabineau First Nation	Not confirmed
Listiguj First Nation	Not confirmed
Confederacy of Mainland Mi'kmaq	Not confirmed
Millbrook First Nation	Not confirmed
Paq'tnkek First Nation	Not confirmed
Maliseet Nation Conservation Council	Roger Sark
Pictou Landing First Nation	Not confirmed
Unama'ki Institute of Natural Resources	John Couture
Wagmatcook First Nation	Not confirmed
Buctouche First Nation	Not confirmed
Eel Ground First Nation	Not confirmed
Wolastoqey Nation in New Brunswick	Colin Curry

Annexe 1

Elsipogotog First Nation	Not confirmed
Esgenoôpetij First Nation	Not confirmed
Indian Island First Nation	Not confirmed
Madawaska Maliseet First Nation	Not confirmed
NB Aboriginal Peoples Council	Jason Harquail
Native Council of PEI	Not confirmed
Maritime Aboriginal Peoples Council	Vanessa Mitchell (not confirmed)
MAWIW Council Inc	Not confirmed
North Shore Micmac District Council	Not confirmed

GULF GROUND FISH COMMITTEE MEETING MARCH 23, 2020
SUMMARY OF STAKEHOLDER PERSPECTIVES

Participants	
Participants included the Governments of Newfoundland & Labrador, Quebec, Prince Edward Island (PEI) and New Brunswick (NB), as well as Indigenous groups, and industry stakeholders from all four regions (Quebec, Gulf, Maritimes and Newfoundland).	
Summary of Stakeholder Perspectives	
The current TAC level for Atlantic halibut in the Gulf of St. Lawrence (4RST) is set at 1,492 tons. Stakeholders were consulted to inform the TAC level for 2020-21. Recommended options varied therefore no consensus was reached.	
Stakeholder Representative	TAC Proposal
Fish, Food and Allied Workers Union	15% increase
Atlantic Groundfish Council	Rollover
Gulf Nova Scotia Fishermen's Coalition	Rollover
North of Smokey Fishermen's Association	15% increase
Northumberland Fishermen's Association	Rollover
Inverness South Fishermen's Association	Rollover
Maritimes Fishermen's Union (Local 4)	Rollover
Gulf Nova Scotia Bonafide Fishermen's Association	Rollover
Association des pêcheurs de la Basse Côte-Nord	15% increase
Regroupement des pêcheurs professionnels du nord de la Gaspésie	15% increase
Association des morutiers traditionnels de la Gaspésie	15% increase
Association des capitaines propriétaires de la Gaspésie	15% increase
Association québécoise de l'industrie de la pêche	15% increase
Association des pêcheurs propriétaires des IDM	15% increase
Union des pêcheurs de maritimes	Rollover
Prince Edward Island Fishermen's Association	Rollover
4Vn Management Board	No recommendations provided
MAPAQ	15% increase
DAAF	Rollover
DFC	Rollover
NSDFA	Rollover
DFLR	15% increase

GREELAND HALIBUT – TAC RECOMMENDATON FOR 2020-21 / TURBOT – AVIS SUR LE TAC 2020-21

Organization / Organisation	Prov	Recommended TAC
Fish, Food and Allied Workers Union	NL	25% reduction
Regroupement des pêcheurs professionnels du Nord de la Gaspésie	Qc	25% reduction
Association des pêcheurs de la Basse-Côte-Nord	Qc	25% reduction
Association des capitaines propriétaires de la Gaspésie	Qc	25% reduction
MAPAQ	Qc	25% reduction
DFLR	NL	25% reduction

*For 2020-21, all GGAC members were in support of setting 60 tons from the total quota aside under Article 10 of the Fishery Act "Allocation of Fish" to administer the Atlantic halibut longline scientific survey.

*Pour 2020-21, tous les membres du CCPFG étaient en faveur que 60 t issu du TAC total soient mises en réserve au titre de la section 10 "Allocation de poisson" comme moyen de financer la conduite du relevé scientifique à la palangre du flétan Atlantique.



Gulf Nova Scotia Fishermen's Coalition

P.O. Box 312

Cheticamp, Nova Scotia

B0E 1H0

Telephone: 902-224-2004

Fax: 902-224-3774

E-mail: leonard.leblanc2@ns.sympatico.ca

Alan Dwyer
Resource Management
Gulf Nova Scotia

Hi Alan,

Please allow me to add clarification to our request to have an earlier opening date for our spring halibut fishery.

To be clear we are seeking a Management Cycle change for Gulf Nova Scotia to April 1st - March 31st. Again, (as stated previously) when we are clear of ice and can fish safely the change in the management cycle will allow harvesters to be on the water and catch their spring allowable quota. During the last few years there has been an extensive exercise by science to follow the migration of the North Atlantic Right Whales. The timeframe we are seeking would avoid their migratory pattern. This will be seen by the markets as a proactive measure. The bycatch of cod (historically) has been low in early April. Currently the halibut fishery coincides with the lobster fishery. This request would negate that practice making both fisheries more financially viable.

The current Management Cycle of May 15-May 14 causes uncertainties when it comes to leaving quota in the water from the previous year. The management measures will only allow a 15% rollover.

In conclusion science has stated that changing the date will not affect their groundfish scientific assessment. Most stocks are under a moratorium at this time.

I hope this helps and moves this file along.

Best regards,

Leonard LeBlanc
President Gulf Nova Scotia
Fishermen's Coalition